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محمد گلريز: 

»بانگ آزادي« براي مدافعان حرم بازسازي شد
محمد گلريز يك قطعه موس�يقي را برگرفته از سرود ماندگار »بانگ 
آزادي« ب�راي قدرداني از ش�هداي مداف�ع حرم آماده كرده اس�ت. 
محمد گلريز، خواننده پیشكسوت موسیقي با اشاره به تازه ترين فعالیت هاي 
خود بیان كرد: با حمايت مركز آواي انقلاب اسلامي )مأوا( قطعه اي را برگرفته 
از سرود ماندگار »بانگ آزادي« توسط جوانان باذوق تنظیم و براي قدرداني از 
شهداي مدافع حرم آماده كرده ايم. وي ادامه داد: اين كار حس نوستالژيكي براي 
مخاطبان دارد و ما هم با جايگزيني برخي كلمات در ترانه اصلي فضاي شورانگیز 
و پر احساسي را به آن اضافه كرده ايم كه از نظر خودم كار بسیار زيبايي شده و 
امیدوارم مورد پسند مخاطبان نیز قرار گیرد. گلريز با تأكید بر اينكه هنرمندان 
وظیفه دارند براي تجلیل از ايثارگري شهدا نیز اثر خلق كنند، عنوان كرد: كار 
ديگري هم كه تصمیم داريم روي آن تمركز بیشتري داشته باشیم حركت به 
سمت همخواني و تواشیح در قالبي جديد است كه صحبت هايي با هنرمندان 
فعال اين عرصه ش��ده و امیدوارم هرچه زودتر بتوانیم در اين زمینه به نتیجه 
نهايي برسیم. اين خواننده اظهار كرد: سال گذشته به همت تعدادي از دوستان 
قطعه اي را به مناسبت سالروز ورود آزادگان سرافراز تولید كرديم كه كار بسیار 
زيبايي ش��د اما به دلیل بي برنامگي، پخش خوبي نداش��ت، به همین منظور 

امسال در شكل گس��ترده تري كار را به مردم معرفي مي كنیم. البته متأسفم 
كه چنین آثاري در مظلومیت مطلق میان ترانه هاي رنگارنگ امروزي گم شد 
و كمتر مسئولي براي پیگیري آن اقدام كرد. گلريز گفت: من نمي دانم واقعاً كجا 
مي رويم و چه زماني قرار است مسئولان فكر اساسي براي موسیقي انقلاب و 
عرضه مناسب آن به مردم داشته باشند؟ آنهايي كه مسئول هستند بدانند ما 
و هم نسلان ما با تمام مهجوريت ها به كار خود ادامه مي دهیم. ما دلمان براي 
موسیقي انقلاب مي تپد و بر اين باوريم اين تنها كاري است كه مي توانیم در قبال 
ايثارگري هاي شهداي مدافع حرم از جمله محسن حججي عزيز انجام دهیم. در 
اين سال ها نهادهايي چون سازمان صدا و سیما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
كمترين حمايت را از چنین آثاري دارند و به قدري در اين زمینه كم كار هستند 

كه كارهاي انقلابي در میان آثار متنوع موسیقي پاپ گم مي شود. 
اين هنرمند در بخش پاياني صحبت هاي خود عنوان كرد: اين روزها نوعي از 
موسیقي در كشورمان حرف اول را مي زند كه من به آن موسیقي »اجق وجق« 
مي گويم، در حالي كه مجموعه هايي چون وزارت ارشاد و سازمان صدا و سیما 
موظفند براي التیام دل هاي متأثر مردم از ش��هادت بزرگوراني چون محسن 

حججي بیشترين حمايت را داشته باشند.

     محمدصادق عابديني
مجلس ط�ي روزهاي آينده قرار اس�ت مس�ئله حق پخش 
مسابقات فوتبال را تعيين تكليف كند تا دعوايي چندساله 
مي�ان فدراس�يون فوتب�ال و صداوس�يما به پايان برس�د. 
بعد از آنكه فدراسیون فوتبال هر كاري كرد تا بتواند صداوسیما را 
تحت فشار قرار دهد كه بابت پخش مسابقات مبلغي را به عنوان حق 
پخش پرداخت كند، اين بار قرار است مجلس ختم غائله را اعلام 
كند و احتمالاً سهمي براي هر كدام از طرفین دعوا در نظر بگیرد. 
علي مطهري، نايب رئیس مجلس شوراي اسلامي مي گويد: فعلًا 
كمیته مشترك وزارت ورزش، مجلس و سازمان صداوسیما كار خود 
را ادامه مي دهد تا میزان درآمد صداوسیما و فدراسیون را به دست 
آورد. وي مي افزايد: در جلسه اي كه در اواخر شهريورماه سال جاري 
در مجلس برگزار خواهد شد، اين موضوع حل و فصل مي شود كه 

چه درصدي از درآمد صداوسیما به فدراسیون فوتبال بازگردد. 
باش��گاه هاي لیگ برتر فوتبال ك��ه اغلب باش��گاه هاي دولتي يا 

وابس��ته به بخش عمومي اند، تصمیم دارند هر طور شده پولي را 
از صداوس��یما به عنوان حق پخش مسابقات شان دريافت كنند. 
آنها معتقدند بخش��ي از حرفه اي بودن در دنیاي فوتبال به اين 
بازمي گردد كه باشگاه ها حق پخش تلويزيوني مسابقات را بفروشند 
و از درآمد آن هزينه هاي باشگاه را پرداخت كنند. اين گونه كه آمار 
و ارقام مي گويند همه باشگاه هاي ورزشي و مخصوصاً باشگاه هاي 
لیگ برتر فوتبال ايران، از نظر مالي ضررده هستند و براي همین 
است كه بعضي از باشگاه ها در پايان هر فصل میان مالكان جديد 
دست به دست مي شوند يا كلًا امتیاز حضورشان در لیگ برتر را 
واگذار مي كنند و از صحنه خارج مي ش��وند. در اين ش��رايط بد، 
گرفتن هر میزان پول از منبعي به نام صداوسیما مي تواند چراغ 
امیدي باش��د؛ چراغي كه مديران باشگاه ها به ش��دت به دنبال 
روشن نگه داشتن آن هستند. در روزهاي اخیر فدراسیون از طرف 
باشگاه ها تحت فشار قرار گرفته است تا حق پخش را به سرانجام 
برساند. در مقابل صداوسیما تا امروز زير بار تمكین از زياده خواهي 
باشگاه هاي دولتي نرفته است. به زعم مديران صداوسیما، باشگاه ها 
دولتي اند و صداوسیما نیز كه از دولت بودجه مي گیرد، لزومي ندارد 
كه دوباره بخشي از بودجه نصفه و نیمه اي را كه از دولت مي گیرد، 
برگرداند! حتي تلويزيون در اين دعوا مدعي است كه از تبلیغات 
محیطي در ورزشگاه ها و حاش��یه زمین فوتبال عايدي ندارد، در 
صورتي كه بخش��ي از ارزش و درآمد آن تبلیغات ناشي از پخش 
مسابقات از تلويزيون است. علي مطهري  كه  از جمله نمايندگان 
پیگیر بحث حق پخش مسابقات اس��ت، اين وعده را داده كه در 

شهريورماه با حكمیت مجلس اين دعوا خاتمه يابد.

مجلس براي حق پخش مسابقات فوتبال تعيين تكليف مي كند 

تقسيم كيك حق پخش بين تلويزيون و فدراسيون
   محمدصادقي

بيست و هش�تمين نمايش�گاه ملي صنايع  دس�تي كه از 
ام�روز آغاز ب�ه كار خواه�د ك�رد، داراي ويژه برنامه هايي 
اس�ت ك�ه يك�ي از آنه�ا تجلي�ل از بان�وي كهنس�الي 
اس�ت كه ب�ا بي�ش از يك ق�رن س�ن ب�ه عن�وان »مادر 
صناي�ع  دس�تي« م�ورد تقدي�ر ق�رار خواه�د گرف�ت. 
بهمن نامورمطلق، معاون صنايع دس��تي س��نتي و هنرهاي 
سنتي س��ازمان میراث فرهنگي در نشس��ت خبري بیست و 
هشتمین نمايشگاه ملي صنايع  دستي، از روند رو به گسترش 
برگزاري چنی��ن نمايش��گاه هايي ابراز رضايت ك��رد و گفت: 
نمايشگاه ها نقش مهمي در اقتصاد صنايع  دستي ايفا مي كنند 
و 15 درصد از گردش مالي صنايع  دس��تي از طريق برگزاري 

همین نمايشگاه ها است. 
نامورمطلق با بیان اينكه يكي از اهداف برگزاري نمايشگاه هاي 
صنايع  دس��تي، بازاريابي براي محصولات تولید شده است، از 
حمايت رئیس جمهور از صنايع  دستي خبر داد و گفت: علاوه 
 بر حمايت هاي دولتي بايد سرشت صنايع  دستي مردمي باشد. 
ما نیاز به صنايع  دستي اي داريم كه بتواند در بازارهاي جهاني 
پابه پاي ما پی��ش بیايد و براي حضور هر چ��ه بهتر هنرمندان 
صنايع  دستي در بازارهاي جهاني نیازمند آنیم كه هنرمندان 
بازارهاي جهاني را بشناسند و اين نمايشگاه ها با همین هدف 
درحال برگزاري اس��ت. نمايش��گاه ملي صنايع  دستي تهران 
قديمي ترين و معتبرترين نمايش��گاه صنايع  دس��تي است و 

مي تواند ما را در رسیدن به اهدافمان ياري كند. 

وي همچنین به خبرنگاران گفت: هر روز نمايش��گاه ش��اهد 
برگزاري سه رويداد ويژه است كه يكي از آنها تقدير از ماه نساء 
شهسواري بانوي پیشكسوت صنايع  دستي است كه با بیش از 

100 سال عمر به عنوان مادر صنايع  دستي تجلیل مي شود. 
در ادامه اين نشس��ت، پويا محموديان، مديركل دفتر صادرات 
معاونت صنايع  دس��تي، ب��ا بیان اينكه 31 اس��تان كش��ور در 
بیست و هشتمین نمايشگاه صنايع  دستي حضور دارند، گفت: 
فعالیت نمايش��گاه هفت روز كاري اس��ت؛ با توجه به اينكه اين 
نمايشگاه همزمان با بیست وششمین نمايشگاه فرش دست باف 
برگزار مي ش��ود، امیدواريم اي��ن تقارن باع��ث هم افزايي بین 
بخش هاي مختلف صنايع  دستي و تولیدات هنرهاي  سنتي شود. 
به گفته محموديان، همزمان با راه اندازي نمايش��گاه، كمپین 

»صنايع  دستي بخريم« به راه خواهد افتاد. 
نمايشگاه ملي صنايع  دستي، 1 تا 7 شهريور 96 در محل دائمي 

نمايشگاه هاي بین المللي تهران برگزار مي شود.

آغاز به كار بيست و هشتمين نمايشگاه ملي صنايع  دستي

مادر صنايع  دستي تقدير مي شود

    جواد محرمي
منطق »چون ما برنده نشديم پس تقلب شده« 
كه در سال 88 كش�ور را تا لبه پرتگاه پيش 
برد، بار ديگر از سوي باران كوثري ولي اين بار 
درباره فيلم ماجراي نيمروز مطرح شده است: 
»چون فيلم اوني نيست كه ما دوست داشتيم 
پس نبايد جش�نواره ها بهش جايزه بدند.« 
باران كوثري و قماش همفكران��ش بار ديگر ثابت 
كردند كه معیار حق و حقیقت را خودشان مي دانند 
و نه تنه��ا »زنده باد مخالف من« برايش��ان محلي 
از اعراب ن��دارد بلكه تمايل عجیب��ي به حذف هر 
آنچه باب میل شان نیس��ت دارند. باران كوثري در 
فضاي مجازي درصدد دفاع  از رفتارهاي ناشايست 
و غیرحرفه اي جعفر پناهي در جش��ن موسوم به 
منتقدان برآم��ده و عنوان كرده ك��ه پناهي و او از 
امثال مهدويان به خاطر س��اخت فیل��م ماجراي 

نیمروز طلبكار هستند. 
باران كوثري در اظهار نظري عجیب و البته بچگانه 
در اينستاگرام، حسین مهدويان، كارگردان فیلم 
تحسین شده ماجراي نیمروز را خطاب قرار داده 
و نوشته: »اگر در میانسالى من هم، جوانى فیلمى 
درباره وقايع دهه 80 بسازد و همه واقعیت را تصوير 

نكند، برايش دست نمى زنم.«

رفتارهاي دور از شأن سینما از سوي جعفر پناهي 
بر سر جايزه دادن به فیلم ماجراي نیمروز در جشن 
موسوم به منتقدان سینما اگرچه با انتقاد رسمي 
و غیررسمي وجدان هاي منصف روبه رو شده اما 
عده اي هم هستند كه دوس��ت دارند حقیقت را 
جور ديگري جلوه دهند.حواشي جشن منتقدان 
باعث شده عده قلیلي كه تا ديروز ترجیح مي دادند 
حرف دل شان را مخفي كنند به مرور سر از لاك 
محافظه كاري بیرون بیاورند و آنچه را در دل دارند 
عیان كنند اما باران كوثري اولین كسي است كه 
به صراحت و البته صداق��ت دلیل ناراحتي اش از 
مهدويان را عیان مي كند و ب��ه محتواي فیلم او 
اشاره مي كند. در واقع آنچه جعفر پناهي در جشن 
منتقدان بر زبان نیاورد و صرفاً با عبارت فیلمساز 
دولتي معترض اهداي جايزه به مهدويان ش��د، 
باران كوثري به زبان آورده است. آيا باران كوثري 
از اينكه چهره حقیقي منافقین و جنايات آنان در 
جريان سال هاي ابتداي انقلاب در فیلم ماجراي 
نیمروز تصوير شده اس��ت، ناراحت است؟ اينكه 
منافقین رئیس جمه��ور و مقام��ات انقلاب نوپا 
و مردمي اي��ران و جمع زي��ادي از مردم كوچه و 
خیابان را به خاك و خون كشیده اند، تحريف تاريخ 
است؟ يعني خانم بازيگر معتقد است منافقین اين 

جنايات را مرتكب نشده اند؟ 
كوثري در متني كه خطاب به مهدويان نوش��ته، 
آورده: »جناب مهدويان، ش��ايد من و شما كمى 
جوان باش��یم براى آنكه كام��لًا درك كنیم نگاه 
ناقص و س��طحى به وقايع سیاسى اجتماعى دهه 
60 چه طور آتش به دل نس��ل قبل ترمان مى زند! 
نس��لى كه در آن س��ال ها به دلیل موج سیاسى 
موجود و نوجوانان و جوانانى كه به درست يا غلط 
جذب گروه هاى مختلف مى شدند، دوست و رفیق 
و خواهر و برادر از دس��ت داده اند. موضوع فراتر از 
»مشكلات آقاى پناهى در س��ینما« است. حتماً 
خودتان متوجه ابع��اد موضع گیرى ت��ان فارغ از 
فیلمسازى هستید پس ابعاد دلخورى بزرگ ترها 
از خودتان را كوچك نكنی��د. آقاى پناهى و امثال 
ايش��ان، طلب فیلم هاى نساخته ش��ان را از من و 
شما ندارند، امثال من كه طرفدار ايشان و كسانى 
هستیم كه قدرت مذبوحانه تصمیم به حذف شان 
دارد، طلبكاريم، طلبكار آثارى كه در گنجه تفكر 
پناهى ها ماندند، حتماً اگر در میانس��الى من هم، 
جوانى فیلمى درباره وقايع دهه 80 بسازد و همه 

واقعیت را تصوير نكند، برايش دست نمى زنم.«
 وي به همین بسنده نمي كند و از برگزار كنندگان 
جشن منتقدان هم انتقاد مي كند كه چرا جايزه را 
آنطور كه آنها دوست داشتند، اهدا نكرده اند: »از 
منتقدين محترم تعجب مى كنم و اهداكنندگان 

جوايزى كه براى هر بخش انتخاب كردند.«
البته اين رفتار از باران كوثري كه در سال 88 عنوان 
مي كرد چون ما برنده نش��ديم پس در انتخابات 
تقلب شده است، عجیب نیس��ت و تازگي ندارد. 
جالب است كه مادر خانم بازيگر در فیلم قصه ها 
تاريخ معاصر را تحريف كردند و فتنه سال 88 را به 
طبقه كارگر نسبت دادند و مدعي بودند كه واقعیت 
را بازتاب داده اند. خود پناه��ي كه روايتگر تاريخ 
امروز ايران است تا توانسته در فیلم هايش از جامعه 
ايراني قلب واقعیت كرده و به همین دلیل بازداشت 
ش��ده چون داش��ت فیلمي دروغین مي ساخت 
درباره 88 ، حالا باران كوثري انتظار دارد مهدويان 

تاريخ را به روايت پناهي بسازد.

 جشن سالروز ازدواج حضرت علي )ع(
و حضرت فاطمه )س( در راديو نمايش

 راديو نمايش براي سالروز ازدواج حضرت علي )ع( و حضرت 
فاطمه )س( يك نمايش راديويي تك قسمتي با عنوان »يا او 
يا هيچ ك�س« را آماده پخش كرده كه ب�ه روي آنتن مي برد. 
نمايش راديويي »يا او يا هیچ كس« ويژه  سالروز ازدواج حضرت 
علي )ع( و حضرت فاطمه )س( چهارش��نبه اول ش��هريور ماه 

ساعت 6:30صبح از راديو نمايش پخش مي شود. 
اين نماي��ش راديويي ب��ه كارگردان��ي مه��دي نمیني مقدم، 
تهیه كنندگ��ي ژاله محمدعل��ي و همچنین نويس��ندگي علي 
خاكبازان آماده پخش شده است. رحمان باقريان، باقر كريم پور، 
غلامحس��ن تس��عیري، امیر فرحان نیا و مونا صف��ي بازيگران 
نمايش راديويي »يا او يا هیچ كس« هس��تند و حیدر صفدري 
صدابرداري و همچنین نازنین حسن پور كار افكت اين نمايش 
را انجام داده اند. ماجراي نماي��ش راديويي »يا او يا هیچ كس« 
درباره پس��ري به نام مرتضي اس��ت كه 10 س��ال پیش پدر و 
مادرش را از دست داده و حاج مصطفي كه عموي مرتضي است 

از او نگهداري مي كند.

    خبر

اظهارنظر عجيب باران كوثري درباره فيلم ماجراي نيمروز و حسين مهدويان 

 چون ما فيلم را دوست نداشتيم 
پس حتما تقلب شده! 

مستند »نقاشي يك رؤيا« رونمايي شد   
نقاشي كه رؤياي مدافع حرم شدن را 

نقاشي مي كند

ي�ك  »نقاش�ي  مس�تند  نق�د  و  رونماي�ي  مراس�م 
كارگ�ردان  فلاح ف�ر،  ساس�ان  حض�ور  ب�ا  رؤي�ا« 
ش�د.  برگ�زار  اف�ق  ش�بكه  در  عوام�ل  س�اير  و 
اين مستند در مورد يكي از رزمندگان لشكر فاطمیون است كه از 
ابتداي زندگي در ايران س��اكن بوده. او به صورت حرفه اي ورزش 
مي كرده و در مس��ابقات كشوري رشته ووش��و  مقام هايي هم به 
دست آورده است. اين شخص براي امرار معاش و كمك به مخارج 
خانواده، به كارهاي مختلفي دست زد و در همین حین در نوجواني 
به دام اعتیاد افتاد، به گونه اي كه نیمي از درآمدش را خرج اعتیاد 
مي كرد. سال 9۲ در همین حال و احوال اخبار سوريه به او مي رسد 
و دلش هواي حرم مي كند و براي رفتن به سوريه به منظور دفاع از 
مقدسات ترغیب مي شود ولي اعتیادش مانع رفتن به سوريه بود تا 
بعد از اينكه اراده اي قوي به كمكش مي آيد و بعد از ترك اعتیاد طي 
سه ماه، با سختي هاي تمام راهي سوريه مي شود. مستند »نقاشي 
يك رؤيا« روايتي اس��ت از خاطرات او از دوران اس��ارت و از درون 
جبهه تكفیري ها، همچنین از تصاوير آرشیوي هم براي بهتر روايت 
شدن داستان استفاده شده است.  ساسان فلاح فر، تهیه كنندگي و 
كارگرداني اين مستند را بر عهده داشته و از ديگر عوامل آن مي توان 
به عباس وهاج به عنوان مدير تولید، رامی��ن پورعبدالله و صادق 
كرمیان به عنوان تصويربردار و سید خلیل پور به عنوان پژوهشگر 
اثر نام برد. مرتضي فلاح فر، كارگردان اين كار در خصوص موضوع و 
محوريت آن گفت: موضوع اين مستند در خصوص رزمندگان لشكر 
فاطمیون است كه به مدت 14 ماه به دست تروريست ها به اسارت 
گرفته مي شوند. البته نكته قابل توجهي كه اين فیلم دارد اين است 
كه ما تصاوير آرشیو از اتفاقاتي كه براي اين رزمنده ها افتاده است 
را از اينترنت و سايت هاي خود تروريست ها دريافت كرديم و منبع 

تمامي صحبت هايي ما موجود است. 
وي در ادامه در خصوص عنوان مس��تند تأكید كرد: چون ايشان 
در اوج جواني اسیر اعتیاد مي ش��ود و رفتن  به سوريه و مقابله با 
تروريست ها برايش تبديل به يك رؤيا مي شود، براي همین موضوع 
با اين بیماري مي جنگد و سختي هاي زيادي را تحمل مي كند.اين 
كارگردان درباره اينكه آيا قبل از اين اثر كاري در خصوص لشكر 
فاطمیون ساخته شده است، خاطرنشان كرد: بله دوستان هستند 
كه كارهايي را در اي��ن زمینه انجام مي دهن��د و بنده هم توفیق 
داش��تم كه اين كار را انجام دهم. ما به مدت دو سال است كه به 
صورت اختصاصي به بحث لش��كر فاطمیون مي پردازيم. در اين 
كار از رزمندگان فاطمیون به عنوان تصويربردار استفاده كرديم 
كه اين امر به ديده ش��دن اين اتفاقات در گفتمان جهان اسلامي 
كمك مي كند. وي افزود: فیلمبرداري اين مستند در  ايران انجام 
شده است ولي از تصاوير آرشیوي هم استفاده شده است. تا الان 
مستندي كه به صورت ويژه به اين مبحث بپردازد ساخته نشده 
است و از طرفي ديگر جذابیت هاي بصري در مستند ديده مي شود 
چون شخصیت داستان يك نقاش است و رؤياي خود را براي مدافع 
حرم شدن نقاشي مي كند و زماني كه اين جذابیت ها كنار يكديگر 

قرار مي گیرد باعث جذب مخاطب مي شود.

حكمت ۷۹

َّی  كانتَْ، فَإِنَّ الحِْكمَهَ تكَونُ  خُذِ الحِْكمَهَ أنَ

فِي صَدْرِ المُْنَافِقِ فَتَلَجْلَجُ فِي صَدْرِهِ حَتَّی  

تخَْرُجَ فَتَسْ�كنَ إِلیَ صَوَاحِبِهَ�ا فِي صَدْرِ 

المُْؤْمِنِ. 

حكمت و دانش را فرا گیر هرجا كه باش��د، زيرا 
حكمت گاهى در سینه منافق است؛ اما در سینه 
او آرام نمى گیرد تا از آن خارج ش��ود و در كنار 

حكمت هاى ديگر در سینه مؤمن جاى گیرد

محمدعلي ميرزايي     دريچه

 مستند زندگي عبدالكريم سروش
 به جشنواره عمار می رسد

محمدمه�دي خالقي از مستندس�ازان جش�نواره عم�ار در جديدترين پروژه 
خ�ود مس�تندي درب�اره زندگ�ي سياس�ي عبدالكري�م س�روش مي س�ازد. 
محمدمهدي خالقي از مستندسازان كشور درباره اثر جديدش گفت: مشغول ساخت 
مستندي در مورد عبدالكريم سروش هستم كه در مراحل پاياني قرار دارد و تمامي 
مراحل تولید آن انجام ش��ده و در حال حاضر منتظر تصاوير آرشیوي هستیم تا كار 
نهايي و آماده پخش شود البته در اين مورد، هنوز اقدام به زمان گیري نكرديم و مدت 
زمان فیلم هنوز مشخص نیست. خالقي اضافه كرد: اين مستند روايت كننده زندگي 
سیاسي عبدالكريم سروش و تحولاتي است كه او در طول دوره زندگي خود ديده است. 
در اين مستند در كنار پرداختن به زندگي ش��خصي و سیاسي او به دلايل رفتن او از 

ايران هم پرداخته شده است. 
اين مستندساز يادآور شد: عبدالكريم سروش جزو افرادي بود كه در ابتداي پیروزي انقلاب 
اسلامي مسئولیت هايي از جمله عضويت در شوراي عالي انقلاب فرهنگي داشت. او از متفكران 
قابل اتكاي دوران معاصر ايران و نويسنده كتاب هاي متعددي بوده است. برخي از آثار او در 
روزهاي ابتدايي پیروزي انقلاب اسلامي در ايران مورد توجه امام خمیني)ره( قرار گرفته بود 
و حتي امام تعدادي از آثار او را مطالعه كردند. او در پاريس ب��ه ديدار امام خمیني)ره( رفته 
بود و نقش مهمي هم در تحولات فرهنگي پس از پیروزي انقلاب اسلامي در ايران دارد. اين 
كارگردان در پايان سخنان خود تصريح كرد: عبدالكريم سروش همانند ابوالحسن بني صدر 
از قطار انقلاب پیاده و به يك نیروي معاند و ضد انقلاب اسلامي تبديل شده است. امیدوارم 
مستندي كه درباره او مي سازم در هشتمین جشنواره مردمي فیلم »عمار« حضور پیدا كند و 
نمايش داده شود. محمدمهدي خالقي در دوره گذشته جشنواره »عمار« با پنج اثر حاضر شده 

بود كه توانست با مستند »آهنگر«، فانوس اين جشنواره را از آن خود كند.

س�يدضياء الدي�ن دري، تهيه كنن�ده و كارگ�ردان 
س�ينما و تلويزي�ون معتق�د اس�ت نب�ود امني�ت در 
س�ينما، توقيف آث�ار و اعمال س�ليقه هاي متع�دد باعث 
كاه�ش تولي�د فيلم ه�اي س�ينمايي ط�ي س�ال هاي 
اخير ش�ده اس�ت و اي�ن اتف�اق در درازم�دت مي تواند 
تبع�ات منف�ي براي س�ينماي م�ا در پي داش�ته باش�د. 
كارگردان فیلم س��ینمايي »سینما سینماس��ت« افزود: اگر 
صاحبنظران سینما بتوانند راهكاري براي ممیزي هاي متعدد 
در سینماي ايران ارائه دهند و اين راهكارها بتواند به تأيید وزير 
ارشاد برسد و حداقل اين مصوبه در هیئت دولت قانوني شود و 
بعداً به صورت يك لايحه به مجلس برود و در آنجا تصويب شود 
ما مي توانیم شاهد آن باشیم كه سرمايه گذاران مجدداً علاقه مند 
به سرمايه گذاري در سینما شوند و جرئت آن را داشته باشند كه 
فیلم تولید كنند و از اين ترس نداشته باشند كه اگر فیلمي تولید 

كنند به دلیل اعمال سلیقه مديري منجر به توقیف مي شود. 
وي ادامه داد: البته اين مصوبه نیازمند آن است كه برايش تاريخ 
مصرف تعیین شود و مثلًا يك دوره پنج ساله را براي اجراي آن 
در نظر بگیرند چرا كه شرايط كش��ور و جامعه همیشه به يك 
شكل باقي نمي ماند و در طول زمان منجر به تغییراتي مي شود 
كه مي تواند ممیزي ها در سینما را كمرنگ تر يا پررنگ تر نمايد، 
از اين رو نمي توان مصوبه اي را مثلًا براي اجرايي 50 س��اله در 
نظر گرفت! از سوي ديگر توجه به اين نكته ضروري است كه بايد 
قانوني در مجلس شوراي اسلامي به تصويب برسد كه نیروهاي 
فشار و س��ازمان ها و نهادهاي مختلف نتوانند دخالتي در امور 
سینماي كشور داش��ته باشند و بخواهند س��ینما را بر اساس 
سلايق يا نظرات شخصي شان اداره كنند و فیلمي را توقیف يا از 

اكران آن در برخي از سالن هاي سینما جلوگیري كنند. 
دري س��پس با تأكید بر اينكه اگر اين اتفاقات در س��ینماي 
كشور رخ بدهد، ما مي توانیم شاهد رش��د فزاينده تولیدات و 
جرئت سرمايه گذاران براي سرمايه گذاري در سینماي كشور 
باشیم، اظهار داش��ت: اين مصوبه براي سرمايه گذاران سینما 
نوعي امنیت شغلي محسوب مي ش��ود و مي تواند به آنها اين 
آرامش خاطر را بده��د فیلمي كه تولید مي كنند بر اس��اس 
سلايق ش��خصي برخي افراد توقیف نمي ش��ود. ما اگر براي 
سرمايه گذاران و تهیه كنندگان در سینما امنیت هاي لازم را 
ايجاد كنیم ديگر افراد با نگراني وارد سینما نمي شوند و به اين 
میزان شاهد افت و نزول تولید در سینماي كشور نخواهیم بود. 
اين سینماگر سپس با بیان اينكه سال ها پیش بنده در حضور 

مقام معظم رهبري فرصتي داشتم تا مطالبي راجع به سینما 
بیان كنم، يادآور شد: بنده در اين صحبت كوتاه خود راجع به 
نظام ممیزي منطبق با زمانه صحبت كردم كه خوش��بختانه 
اظهارات حقیر مورد توجه ش��خص ايش��ان ق��رار گرفت اما 
متأسفانه مديران سینمايي به اين اظهارات من وقعي نگذاشتند 
و اين كار را اجرايي نكردند كه اگر اين كار در آن دوران صورت 
گرفته بود ما امروزه شاهد كاهش 35 درصدي تولید فیلم ها در 

يك بازه زماني پنج ساله نبوديم. 
كارگ��ردان س��ريال هاي تلويزيون��ي »كلاه پهل��وي« و 
»كیف انگلیسي« خاطرنشان كرد: مسئولان سینماي كشور 
و شخص وزير ارشاد موظف هستند به تمامي سرمايه گذاران و 
تهیه كنندگان سینما اين اطمینان خاطر را بدهند كه فیلم هاي 
آنها دچار توقیف نمي شود، آن زمان است كه ما مي توانیم شاهد 
تولید فیلم هاي آبرومند و با ارزش در سینماي ايران باشیم كه 
با سرمايه گذاري هاي كلان تولید مي شوند و مانند بسیاري از 

فیلم هاي نازل و هجو امروزي نیستند. 
وي در ادامه اين گفت وگو تأكید كرد: جالب آن است كه طي اين 
سال ها تعداد پروانه هاي ساخت  فیلم هاي سینمايي افزايش پیدا 
كرده اما به دلايل مختلف كه مهم ترين آن عدم ريسك پذيري 
تهیه كنندگان و سرمايه گذاران بوده فیلم ها تولید نشده اند. اين 
فیلمساز سپس با اشاره به كاهش تعداد صندلي هاي سالن هاي 
سینما طي پنج سال گذشته گفت: متأسفانه اگر پرديس هاي 
سینمايي زيادي در اين سال ها ساخته شده اند در مقابل، تعداد 
زيادي از سالن هاي سینما به دلايل متعدد به تعطیلي كشانده 
شده اند يا تغییر كاربري داده اند. اين اتفاق باعث شده ما شاهد 
كاهش تعداد صندلي هاي سالن هاي سینما در سراسر كشور 
باشیم و مسئولان موظف هستند با توش و توان بیشتري براي 
نوسازي سالن هاي سینما و س��اخت پرديس ها و سالن هاي 

سینمايي جديد اقدام كنند.

سيد ضياءالدين دري: 

 صندلي مخاطبان با تعطيلي سينماها 
در سايه افتتاح پرديس ها كاهش يافت!

    مستند


